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Vi skal mindes Holger og Palle
Vi vil rejse os og mindes dem mens vi synger

 21 Nu er jord og himmel stille

Valg af dirigent og referent
Formandens beretning ved generalforsamlingen 

søndag d. 19.februar 2023 kl. 19.00 i Foreningshuset Vestermarie Skole

Et år er gået – igen! Det er gået godt, og det har budt på mange gode oplevelser.
Vi har haft de traditionelle legestuer og fester.
Dansefestivallen tegnede ellers godt, men ca. halvdelen af de tilmeldte gæster fortrød og meldte fra 
igen, så det blev en noget tyndt besat festival med ca. 60 gæster. Til gengæld var humøret højt og 
danselysten stor, så os, der var med, fik en rigtig god oplevelse.

Vi har haft en del dans med højskoleelever. Både på vores lokale højskole og med andre højskoler. 
Engelsholm havde vi fornøjelsen af 2 gange, og de har sagt, de kommer igen.
Vi har lavet dans 2 gange på Bornholms højskole. En gang hvor eleverne selv lavede et arrangement
og en gang, hvor højskolen bad os hjælpe med lidt ryst sammen af nye elever.
Asbjørn fik en aftale med Campus, hvor vi også har haft fornøjelsen af at lave noget dans med en 
klasse. Nyker frie idrætsskole har også spurgt efter os igen, men det blev så tæt på jul, at vi bad om 
at vente til sidst i marts. Nu må vi se, om det så bliver til noget. Men ingen af delene fører videre. 
Derfor er det selvfølgelig alligevel udmærket at få vist og præsenteret unge mennesker for 
folkedansen.

Der er igen tændt et lille håb om at kunne starte nogle nye dansere her i Vestermarie. Der er i hvert 
fald nogen, der gerne vil. Vi skal så bare finde ud af, hvordan det kan realiseres. Det er ikke så let.

Vi må håbe, at noget snart må lykkes, for vi, der er her, bliver stadig ældre og færre.
Så med tanke på denne situation, og risikoen for at foreningen må lukke – det håber vi selvfølgelig 
ikke! -  vil vi fortsat budgettere med underskud og undgå prisstigninger. At vi så alligevel har fået et
lille overskud i år, er et uheld! Det var i hvert fald ikke planlagt. Men julekalendersalg og et lille 
bidrag fra festival og en opvisning, har altså bevirket et + på bundlinjen.

Vi fik afprøvet at holde folkefest i Folkeskoven i Vestermarie, da vi ikke længere kunne være i 
Kyllingemoderen. Det var meget varmt den dag, men vi fik en god eftermiddag ud af det. Der var 
ikke så stor tilfredshed med, at vi måtte gå i gymnastiksalen på skolen bagefter. Vi fik jo ikke 
trukket så mange med os, men igen må jeg sige, at dem, der kom med i gymnastiksalen, havde en 
god aften.
I år er der lagt op til, at vi laver en busk spil eftermiddag /aften i folkeskoven – måske d. 19.august 
-, men slutter med fællesspisning, dans og leg i Folkeskoven. Vi går ikke i gymnastiksalen bagefter. 
Sådan er planen i hvert fald lige nu. Lauget har luftet tanken om at lave en aftenfest et andet sted og 
på et andet tidspunkt som erstatning for aftenfesten.

Jeg varslede allerede sidste år, at det var tid at skifte formand. Og sådan må det blive i år. Jeg kan 
mærke, at optimismen for foreningen har trange kår, og jeg får ikke gjort de ting, som jeg egentlig 
synes kunne gøres og gøre en positiv forskel for foreningen.
Så jeg siger tak for mange gode år som formand. Tak til medlemmerne for at have båret over med 
mine skøre indfald. Tak til de bestyrelsesmedlemmer jeg har haft samarbejde med gennem årene.
En helt særlig tak til Alma, som virkelig har støttet mig. Ikke mindst her på det seneste, hvor der har
været lidt tendens til, at jeg skulle have nogle påmindelser ind i mellem for ikke at glemme vigtige 



ting.

Melstedgård laver om på deres ”koncept”. Mad og kager skal mere i fokus. Det betyder at de 
planlægger kagebord på gårdspladsen hver dag 14.30. Det bliver koblet sammen med noget 
”formidling”. Vi er stadig velkommen med dans og musik et antal gange i løbet af sommeren. Vi 
kan så deltage i kagebordet ca. ½ time, og derefter danse og spille ½-1time. Jeg har gjort 
opmærksom på, at det bliver sværere og sværere for os at stille med en opvisning. I hvert fald hvis 
vi skal være 4 par eller mere. Mikkel siger, at vi må komme med det vi kan. Alt er bedre end 
ingenting. Det giver os jo ret vide rammer.

Vi er bestilt til et arrangement på Folkemødet i Højskolernes telt d. 17.juni. Det er ikke en 
opvisning, men musik og instruktion. Måske vil det være godt at have et par dansere med?  
Kilderfesten i Svaneke har lige henvendt sig. Måske skal vi lave noget der sidst på eftermiddagen 
Skt Hans aftens dag. Ellers er der ikke så meget gang i opvisnings afdelingen. Det er måske meget 
godt.

Dansefestivallen bliver til noget i år. Der er lige nu tilmeldt 100-120 deltagere. Temaet i år bliver 
skandinavisk. Altså dans fra de deltagende lande. Det er også under planlægning, at vi i år skal 
besøge Teknisk Samling og danse små opvisninger der, i stedet for Svanke og Gudhjem.

Nu kommer en gentagelse fra sidste generalforsamling!

Jeg har ikke været så aktiv i forhold til Musikhuzet, men der kommer alligevel en koncert. Det må 
vi glæde os til. Jeg har ikke de endelige oplysninger endnu, men en gang til efteråret. Hvis vi tager 
initiativ til noget, kan vi helt sikkert få en koncert før sommeren. Men det kræver altså en indsats fra
vores side.
Jeg har snakket lidt med Asbjørn om, at vi kunne forsøge at få Nordisk dans på besøg i Musikhuzet.
Det kunne være spændende, om det kunne tiltrække nyt publikum. Jeg har gjort nogle forsøg på at 
få Nordisk dans herover, men hver gang er der gået noget galt, og jeg får ikke fulgt op på det.

Sommerdansen sluttede til pinse sidste år. Vi fik altså en lang sommerferie. Nogen synes, den var 
for lang. Så i år danser vi også i juni måned.

Hvad der skal ske til efteråret, må blive op til den nye bestyrelse. Jeg har igen givet udtryk for, at vi 
bør starte noget helt nyt. Men kan vi finde kræfter til det, hvis de eksisterende dansehold skal 
fortsætte? Eller tør vi lukke et hold?
På et nyligt afholdt møde i DGI dans og musik, gav Ole Dreyer udtryk for, at man skulle være parat 
til at gå nye veje. Det er ikke kun folkedans, der har problemer med at få medlemmer. Det er måske 
lettere at få folk til at komme til enkeltstående eller kortere forløb. Altså måske lidt i stil med 
Nordisk dans. Jeg ved godt, at det på kort sigt giver problemer med at opbygge opvisninger og hold,
men på længere sigt kunne det måske godt give resultater?

Efter i aften står vi måske med en meget lille bestyrelse. Jeg har foreslået, at bestyrelsen skal 
benytte sig mere af frivillige. Lidt i stil med vores meget velfungerende festudvalg og dragtudvalg. 
Men altså flere områder, hvor man beder om hjælp blandt medlemmerne til konkrete opgaver. Det 
kunne bl.a. være en dansefestival arbejdsgruppe. Der er garanteret flere muligheder for at dele ud af
opgaverne.

I påsken 2023 kommer Nordring til Bornholm. Der er tilmeldt 21 unge fra hele Nordlek området + 
3 arrangører fra Dans DK. De kommer til Hasle og skal spille og danse, udveksle danse- og 
spilletraditioner fra hver deres område.
Der bliver nok brug for lidt frivillige, men vi har valgt at lade Team Bornholm stå for kost og logi, 



Vi låner rådhusets lokaler til dans og musik. Så det skulle ikke blive det helt store arbejde for os. 
Samtidig håber jeg selvfølgelig, at vi kan få lidt fornøjelse af det. Det vil fremtiden vise.

Sidst i april får Bornholm besøg af dansegruppen ”Fejltrin”. De bliver inviteret til Laugets 
danseaften fredag d. 28.april, hvor folkedanserforeningens medlemmer også er meget velkommen. 
Dagen efter – d. 29. april har vi bal. Her vil nogen af danserne fra Fejltrin nok også deltage.

Kære medlemmer. Jeg vil ønske os alle en god aften med en god konstruktiv debat og en god 
valghandling. Og så håber jeg da, der kan blive plads til lidt dans efter kaffen. De tilstedeværende 
spillemænd spiller uden beregning i aften.

Niels Anker


